
Dobrý den přeji. 

Když jsem snad  před dvěma lety četl Vaše tučapské stránky, řekl jsem si, že Vám napíšu. 

Znovu jsem si to připomněl, když jsem na  internetu našel Váš a můj rodokmen, protože jde 

přece i o Knoty  a s podtextem hlubšího porozumění a velmi blízkého vztahu k Josefu Knoto-

vi i k těm Knotům předešlým. I já jsem měl vždy pochopení a pěkný vztah  ke knotovské li-

nii  svého rodu, pamatuji do svých 4 let svého dědu, babičku jsem často vídával u nás 

v Soběslavi a také jsem  občas pobýval i u ní v Tučapech, než jsme  v roce 1947 ze Soběslavi 

odešli, nejdříve do Sudoměřic u Bechyně a potom do Týna nad Vltavou. A strýc Pepa? To 

byl  náš nejbližší a mojí matky jediný bratr, každodenní návštěvník v době války. Chodíval 

k nám denně z obchodu p. Hoffmanna  ohřívat si své obědy, které si nosil v kastrůlku, po 

obědě si chvilku poležel v kuchyni na otomaně, se mnou se poškádlil a zase šlapal do kšeftu 

se střižním  zbožím. V době náletů, kdy se i otec přihrnul z Ladovky, zůstávali všichni doma, 

zatímco my děti prchaly ke kopci Pilát a odtud sledovaly tažení a hukot  spojeneckých bom-

bardérů. 

Ke psaní  se dostávám až nyní, Hromnice za námi, čas letí a mně bude poma-

lu třiaosmdesát. Chtěl jsem Vás požádat, abych mohl použít Vámi zpracovaného rodokme-

nu  pro doplnění mnou zpracované části, která se týká linie Knotů. Došel jsem při vyhledávání 

v matrikách asi do větší poloviny bednářů Knotů. U dědy jsem si nejvíce vážil jeho sadařiny, 

i toho, že dokázal se ženou a děvčaty postavit domek v Tučapech a odstěhovat se od Petrášů 

od kostela, kde jsem se ještě já své matce Emilii narodil. Nyní se domníváte už docela správ-

ně, jsem tedy bratrancem Vaší matky Dáši a i bratrancem Josefa Knota, lékaře v Písku, které-

ho jsem naposledy viděl, když jsem ho hlídal sotva dvouletého v Tučapech v postýlce a v noci 

mu podával nějakou bryndu v jeho oblíbeném plecháčku. Nejen teď ale i tenkrát byl čas neú-

prosný a tak život  při tom všem, co ho provází, běží a běží, že  nestihnete ani to, co byste 

třeba i rád chtěl. Ještě v roce 1962 jsem na kole zajel se svou ženou  do Tučap a to tam nebyla 

ani Dáša ani Josef jun. A pak jsem viděl Dášu až  poč. ledna 1968 v Č.B. na pohřbu svého 

otce. 

Ale abych se vrátil, mám ještě prosbu, zda nemáte nějaké detaily ze života těch prvních 

Knotů a jejich rodin. A také nemám ani jeden obrázek domku v Tučapech s pohledem od sil-

nice a zdola, cestou od Pokoje. Tak o to bych Vás prosil. Kdybych potřeboval pomoc od prof. 

genealogů, jsou ochotni ti, co Vám pomáhali, pomoci i mně? Šlo by o otce mé manželky 

z Litvínovic, kde jsem se dostal zatím jen do 4. generace. Obec, jak známo německá, matriky 

špatně čitelné a stejného příjmení nejméně 3 rodiny. To ale zatím nespěchá. Herzy mám hoto-

vé do 2. pol. 17. století i s rozrodem od svého praděda. Knotové jsou díky Vám také dokonče-

ni, ještě chci dělat na staveních a obcích. Děkuji Vám za přeposlání fotografií a dalších zpráv 

předem, jakož i za Vaši práci s Knoty. Zdravím Vás a ty, které znám i neznám. Žijeme přes 

zimu v Týně, jinak po odchodu z Prahy v Dobřejicích na okrese Tábor. 

 

S pozdravem PhDr. Lubomír Herza. 
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Výtah z 2. dopisu 

Děkuji za snímky, které jste mi poslal. Chybí mi tam pes na řetězu pod schodištěm a páv, 

na kterého byl strejda tak pyšný. Ostatně on byl ve svém výběru chovaného zvířectva origi-

nální, Jednou měl extra králíky, podruhé slepice, jednou přijel za námi  na Černice (bydleli 

jsme v horním zámku, dnes je na Černicích golfové hřiště), nasadil mě na motorku a musel 

jsem s ním snad pro  holuby či perličky do Březnice. Tam mě při prudké jízdě do kop-

ce vyklopil. Bylo s ním povyražení. 

Jinak to máte v Tučapech hezké, odpovídá to dnešním poměrům a trendům. Chtěl jsem se 

rozepsat i o č. p. tohoto a předchozích bydlišť Knotů, ale až příště. Taktéž Vám řeknu, co 

vím  o sestrách dědy Josefa. Dědu Karla jsem zažil jako 4letý, když u nás onemocněl, zajíma-

lo by mě, kdy se domek vlastně stavěl a odkud holky s dědou vozily do Soběslavi na trh  jabl-

ka balená do papírů, aby ovoce cestou nezmrzlo a paničky ho na trhu kupovaly. Po sobě už 

nebudu dnes opravovat chyby, manželka  jde spát a budu se také ubírat do hajan. Mějte se 

dobře, buďte zdráv a řekněte dceři Haně, že má tu práci o Tučapech a obci židovské velmi 

pěknou, rád jsem si v ní početl. Srdečně zdravím Vás i ty, co neznám a také Knoty v Písku. 

Mám takový dojem, že jeden ze synů Josefa  je činný v politice, někde jsem  to četl a sledoval 

jsem, nebude-li kandidovat v uplynulých volbách. Neviděl jsem ho na volebních listech. Tak 

asi  nekandidoval, nevím. Tak to je pro dnešek už opravdu všechno, zdraví Lubomír Herza. 

Výtah z 3. dopisu 

Dobrý den, snad abych začal oním domem. Nebo vůbec domy v Tučapech, kde byli Kno-

tovi. Něco mám od matky, něco ze Sčítacích operátů v SOkA v Táboře a v Praze Na Chodov-

ci. Něco z výčtu obyvatel Tučap z roku 1930 (teď mi přijde Monografie E. Smrže o Soběslav-

sku, kde se možná dozvím i věci další).  

Josef Knot bednář, který žil v Dírné, byl v č. p. 24.  

Jeho syn Josef Knot, pobývající již v Tučapech s Anežkou Němečkovou, můj pradědeček, 

Váš prapra- žil v domě č. p. 67. Agnes mu odešla na věčnost 8.9.1913 z č. 31, bylo jí 68 let 

a 7 měs. On sám jakožto vdovec setrval do 5.2.1921 v Tučapech 31, odešel v 80 letech (+ 

2měs. a 27 dní). Povoláním byl náš předek bednář. Dalším v řadě je můj děda, Váš praděde-

ček Karel Knot z č. p. 31, kde pak zůstal pravděpodobně Knot Vojtěch nar. 21.4.1873 

v Tučapech (byl tam i roku 1910 s Josefou ze Mlýn a dcerou Marií a Františkou.  

Naproti tomu děda Karel byl v roce 1910 v č. p. 34, jehož majitelem byl Josef Tomšík. Žil 

tu s Marií z Mažic (Slípková) a dcerami Marií až Emou, Pepíček se narodil až 1913. V roce, 

kdy bylo další sčítání lidu, tedy v roce 1921, žila rodina Knota Karla a Marie v tomto složení 

Karel, Marie - manželé, dále Anna nar. 1906, Antonie nar. 1907, Emilie nar. 1910 a osmiletý 

Josífek. Ostatní děvčata byla v Praze a činila se ve službě. Nejstarší byla Marie 29 let, Růža 

20letá, Fanda19letá a Karla 17letá. Všechny zůstaly po celý život v Praze a zde se také vdaly, 

nejpozději Anča. V roce 1952 jsem u ní bydlel a později ji i při studiu v Praze navštěvoval 
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a to byla stále svobodná. Do Prahy odešla po těch prvních děvčatech, vdala se velmi pozdě 

snad až po odchodu do důchodu. Karla zemřela ještě v polovině 30. let na rakovinu prsu, jme-

novala se Štorková. Marie si vzala obchodníka se dřívím Jindru, Fanča vdovce se synem Kar-

lem Bohuslava Sýkoru. Později se jim narodil syn Jiří, asi tak roku 1928. Jindrová měla také 1 

syna Josefa, myslím si, že ani do Tučap moc nejezdil, příbuzné měl snad i v Soběslavi, hrával 

tu tenis. Růža se vdala, ale děti nikdy neměla. Karla zemřela bezdětná a Anča rovněž.  

Takže se teď dostáváme nazpět do Tučap. Děvčata s malým Josefem a rodiči žila v č. p. 

27, majitelem byl Josef Petráš. V té době byla i moje matka 11letá, Tonča14 letá a Anča, která 

ne za dlouho odešla do Prahy, byla nejstarší - 15letá. Tato děvčata musela s otcem sklízet 

ovoce, hlídala, dokud byla doma, aleje k Brandlínu i jinde, vozila s otcem ovoce na prodej do 

města a později i pomáhala stavět domek na cestě k Pokoji. Zapomněl jsem, že se v době po-

bytu v Tučapech nejstarší z děvčat Anča učila krejčkou - tak uvedeno ve sčítacích operátech, 

děda Karel je veden jako sadař (vyučen byl zedníkem). Byla to doba, kdy všichni bydleli, jak 

vzpomínala mamka, u Petrášů u kostela, kde bylo velmi často zima, muselo se brzy vstávat. 

Nerada vzpomínala na těžké žebříky, jež se musely tahat k vysokokmenům a na vození kole-

ček při stavbě domku. Nicméně v novém domku od roku 1926 bydlely jak Tonča, tak Ema 

a Josef. Anča, jak jsme už řekli, odešla po vyučení také do Prahy. Co já vím, dělala v hotelu 

Flóra a v době mých studií v Praze (1952-57) vedla prádelnu hotelu Ideál v Růžové ulici, kam 

jsem za ní chodil konverzovat s jednou Francouzkou. Nevím, kdy se vdávala mámina sestra 

Tonča, ale bylo to jistě před mojí mamkou Emilií, protože Jaroslav byl o několik let starší než 

já a Danuše byla přinejmenším stejně stará se mnou. Tonča provdaná Horáčková za Jendu 

Horáčka z Katova, který dělal v době mého dětství v Ladovce jako můj otec, bydlel s rodinou 

v Soběslavi na Zvěrotické ulici v nájmu. Lze předpokládat, že zpočátku bydlela Tonča s man-

želem v domku 138, který byl dostavěn, jak jsem se od Vás dověděl v roce 1926. To např. 

i v mém vlastním případě mění situaci. Předpokládal jsem, že rodina žila mnohem déle u Pe-

trášů, navíc jsem neznal číslo Petrášových atd. Ve světle nových skutečností lze předpokládat 

i to, že i moji rodiče Ema a Vojtěch Herza (Alice Herzová 110 letá zemřela před nedávnem, já 

jsem teď nejstarší ze 44 mužů našeho rodu), pocházející po otci Janovi ze Dvorců a po před-

cích do r. 1668 z Brandlína, bydleli spolu a v domě č. p. 138 počali syna Lubomíra či Zdeňka. 

Já se každopádně narodil 18.5.1931 v č. p. 138 v Tučapech a můj bratr o rok později nevím 

kde. Možná už v Soběslavi. Zemřel v Soběslavi v listopadu 1937, jak je uvedeno v Lintnerově 

obecní kronice Soběslavi (byl totiž pochován jako 1. na novém hřbitově v Soběslavi Pod Svá-

kovem (podivné prvenství, jež se dostalo do kroniky!). Jestliže naši bydleli na začátku svého 

manželství v Tučapech v domku 138, lze předpokládat, že usilovali o to, aby nemusel otec 

dojíždět na kole denně do Soběslavi a že se tudíž brzy odstěhovali. Otec už od roku 1921 pra-

coval (krátce po vyučení u p. Humla v Soběslavi stroj. zámečnictví) jako 17 letý ve zbudova-

né Ladovce a před polovinou 30. let už u nás ležel v Pětidomí, Rašínova 210 děda Karel. A to 

si ho zcela zřetelně již pamatuji. Ze všeho je patrno, že dlouho rodiče v Tučapech nebyli. 

Osvětlilo by to narození mého bratra. Stejně se chystám zase otravovat paní matrikářku No-

vákovou, řekla, abych se v březnu ozval, tak se zeptám i na toto. Snad až příště, budu to ještě 

sumarizovat, zvláště v tom případě, když řeknete, že se v tom nevyznáte (což bych se nedivil). 
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To vše jsem podnikl, abych mohl říci kdo je na té fotografii. Nerad bych se unáhlil, ale 

myslím si, že je to s dítětem Tonča ze Soběslavi, ať už byla v té době v Tučapech nebo 

v Soběslavi a má na rukou jedinou dceru, kterou sestry Knotovy porodily - Danuši Horáčko-

vou. Jedině, že by babka tučapská dceři dala dívčí šatečky pro chlapečka, pak by to byl Jarda 

Horáček. Není na fotce ani moje mamka ani Fanča či Anča nebo Marie Jindrová. Usoudili 

jsme se ženou, že ta druhá ze sester je Růža, podle podoby i podle té ruky v bok. K ní jsme 

spolu v Praze do Průběžné chodíval, když byla po druhé vdaná za Rusa emigranta 20. let min. 

století Volkova z Krasnodaru. Ze 7 sester měla děti počátkem 30. let jen Marie (syna), Fanča 

(syna), Tonča (dceru i syna, který byl starší než Dáňa) a Emilie (syna, 1931 a po roce druhého 

syna). Josefovi bylo sotva 20 let, děti měl až po otcově smrti. Budeme uvažovat dál a také 

hledat, nemám žádné fotografie, snad až na Anču v rozkvětu středních let. Jinak je mám 

v hlavě. Myslím, že jsem Vás i sebe vyčerpal a tak zase až příště. Hlavně se snad ještě dopát-

rám manželů Havlíkových v Soběslavi. Karel Havlík učíval na gymplu v Soběslavi a Danuše 

roz. Horáčková učila v 6. - 9. či 8. roč. rovněž v Soběslavi a je od r. 1988/89 v důchodu. To 

ještě ověřím. Tak zatím se mějte, snad se v tom vyznáte. Zdraví L. Herza. 


